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تأکیدفرماندارهمدانبرتوسعهسرمایهگذاری،اشتغالزایی
ورفعکمبودهایآموزشیوورزشی

»سرمایه گذاری« راه نجات از بحران های آموزشی و ورزشی

ســپهرغرب، گروه خبر - ســمیرا گمــار: فرماندار 
ســرمایه گذاری،  جــذب  ضــرورت  بــر  همــدان 
ســند  دقیــق  اجــرای  و  اقتصــاد  مردمی ســازی 
توســعه تأکیــد و از پاییــن بــودن ســرانه ورزشــی 
شهرستان انتقاد کرد و کمبود فضای آموزشی را از 

چالش های جدی سال آینده دانست.
مســلم مخفــی در جلســه کمیتــه برنامه ریــزی 
شهرســتان همــدان کــه روز چهارشــنبه در ســالن 
جلســات فرمانداری برگزار شــد، در ابتدای سخنان 
خود تأکید کرد: باید زمینه ای فراهم شــود تا مردم 

به سرمایه گذاری در منطقه ترغیب شوند.
وی ســپس گفــت: مــردم بایــد قانع شــوند که 
ســرمایه گذاری در اینجا ســودآور و پُربرکت اســت. 
توســعه و پیشرفت اســتان و شهرســتان بر مبنای 

این سرمایه گذاری ها خواهد بود.
فرمانــدار همــدان بــا اشــاره بــه نقــش برخــی 
ســرمایه گذاری  حــوزه  در  اجرایــی  دســتگاه های 
و  تعــاون  گردشــگری،  کشــاورزی،  جهــاد  ازجملــه 
معــدن، بر لــزوم رفع موانــع ســرمایه گذاری تأکید 
کــرد و متذکر شــد: ما به عنــوان حاکمیــت، در کنار 
سرمایه گذاران هستیم تا آن ها را در مسیر رسیدن 

به اهدافشان حمایت کنیم.
مخفی همچنین به اهمیت اجرای سند توسعه 
و پیشــرفت کــه از ســوی هیئــت دولــت به عنــوان 
الگو ارائه شــده اســت، اشــاره کرد و افزود: اگر این 
برنامه به درســتی اجرا شود، می تواند الگویی برای 
سایر اســتان ها نیز باشد؛ حوزه معاونت اقتصادی 
استانداری و سازمان برنامه ریزی برای این موضوع 

تلاش های بسیاری کرده اند.
وی با اشــاره به تأکیدات مقام معظم رهبری در 
نام گذاری شــعارهای ســال، اظهار کرد: اشــتغال و 
ســرمایه گذاری همواره با پســوند »مردمی سازی« 

همراه بوده است.
فرمانــدار همــدان اعلام کــرد: حضور مــردم در 
عرصــه اقتصــادی، کلیــد حــل مشــکلات اقتصادی 
کشــور اســت؛ هرچه نقش حاکمیــت کمتر و نقش 
مــردم بیشــتر شــود، موفقیــت بیشــتری حاصــل 

خواهد شد.
مخفــی همچنیــن به چهــار محور کلیــدی مورد 
تأکیــد رهبــر انقــلاب در حــوزه تولیــد اشــاره کرد و 
توضیــح داد: حمایــت قانونــی از تولیــد از طریــق 
اجــرای قوانیــن موجــود، تجهیــز منابــع و هدایــت 
آن ها بــرای حمایت از تولید، تأمین نیازهای داخلی 
از طریــق تولیــد ملــی و ســرمایه گذاری هدفمنــد 
مطابق با سیاســت های کلان کشــور، همــواره مد 
نظر رهبر انقلاب بوده و مدیریت استان همدان در 
مسیر سیاست های کلان کشور و فرمایشات مقام 

معظم رهبری گام برمی دارد.
وی بــا ایــن بیــان کــه اســتان همــدان در حوزه 
عملکــرد  اقتصــادی  توســعه  و  ســرمایه گذاری 
مطلوبــی داشــته اســت، ســخنان خــود را در ایــن 

بخش به پایان برد.

  انتقــاد از وضعیــت ســرانه ورزشــی و فضای 
آموزشی شهرستان

فرماندار همدان در بخش دوم سخنان خود با 
انتقاد از پایین بودن سرانه ورزشی شهرستان، این 
وضعیت را نامطلوب دانست و بر لزوم توجه بیشتر 

به توسعه فضاهای ورزشی و آموزشی تأکید کرد.
مخفی خاطرنشان کرد: ســرانه ورزشی همدان 
در بین شهرستان های استان در رتبه آخر قرار دارد 
و ایــن درحالی اســت کــه ما با مشــکلات اجتماعی 
متعــددی مواجه هســتیم کــه یکــی از راهکارهای 
مؤثــر بــرای کاهش آن هــا، توســعه ورزش و ایجاد 

امکانات ورزشی مناسب است.
وی با اشــاره به عملکرد ضعیف در حوزه ورزش 
و پــرورش طــی ســال گذشــته، تصریح کــرد: ما در 
حــوزه ورزش عملکــرد قابــل قبولــی نداشــته ایم. 
ســالن های ورزشــی کافــی نداریــم و ایــن کمبــود 
به وضوح احســاس می شــود؛ همچنین در بخش 
آموزش با مشــکل تأمین کلاس های درس روبه رو 
هســتیم. امسال با سختی توانستیم این وضعیت 
را مدیریت کنیم، اما برای سال آینده اگر کلاس های 
جدیــدی اضافــه نشــود، بــا بحــران جــدی روبــه رو 

خواهیم شد.
فرمانــدار همــدان افــزود: تصمیمــات اســتان 
درخصــوص توزیــع اعتبــارات و پروژه هــا بایــد بــا 
درنظــر گرفتــن رشــد جمعیــت مهاجــر در همدان 

انجــام شــود. عدالــت در تخصیص منابــع و توجه 
به اولویت های اساســی، ضروری اســت تــا بتوانیم 
شــرایط ســخت کنونی را مدیریت کنیــم و وضعیت 

بهتری را تحویل دهیم.
مخفــی خواســتار تخصیــص اعتبارات مناســب 
برای توســعه زیرســاخت های ورزشــی و آموزشــی 
شــد و تأکیــد کــرد: این دو حــوزه نقــش مهمی در 
کیفیــت  بهبــود  و  اجتماعــی  آســیب های  کاهــش 

زندگی مردم دارند.

بــالای  تراکــم  و  آموزشــی  فضــای  کمبــود    
دانش آموزان همدان

وی در بخــش دیگری از ســخنان خود با اشــاره 
بــه بحــران کمبــود کلاس هــای درس در همــدان، 
اظهار کرد: برای مهرماه ســال آینده در سطح شهر 
همــدان با دغدغه جــدی کمبود فضای آموزشــی 

مواجه خواهیم بود.
فرمانــدار همــدان تأکیــد کــرد: کلاس هــای 45 
تــا 47 نفــره بازدهــی آموزشــی را کاهــش داده و 

معلمان را با مشکلات جدی مواجه می کنند.
مخفــی در ادامــه افــزود: بــا این شــرایط معلم 
دیگــر نمی تواند نقــش مؤثری در آموزش داشــته 

باشد و بیشتر درگیر مدیریت کلاس است.
وی همچنیــن بــه مناطق بحرانی مانند شــهرک 
مدنی و اســتقلال اشــاره و ابراز کرد: این مناطق با 
کمبود جدی فضای آموزشــی روبه رو هســتند. وی 
از مســئولان ازجمله نماینــدگان مجلس و خیرین 
خواســت تا برای تأمین فضاهای آموزشــی جدید، 
ازجملــه احــداث مــدارس خیــری، اقدامــات فوری 

انجام دهند.

  لــزوم اســتفاده از ظرفیــت مولدســازی برای 
توسعه مدارس در همدان

مخفــی ســپس بــا تأکیــد بــر اهمیت اســتفاده 
از قانــون مولدســازی، اظهــار کــرد: ایــن ظرفیــت 
می توانــد مشــکلات کمبــود فضای آموزشــی را در 

همدان برطرف کند.
وی با اشــاره بــه برخی مــدارس قدیمی که دیگر 
امکان نوســازی ندارند اما زمین های ارزشمندی در 
اختیــار دارنــد، اعلام کــرد: چند مدرســه در همدان 
داریم که به دلیل موقعیت ویژه ، می توانند از طریق 
مولدســازی، منابع مالی لازم برای ســاخت مدارس 
جدید را تأمین کنند؛ به عنوان مثال مدرسه رسالت 
پشت آرامگاه همدان در بافت کاملاً تجاری قرار دارد 
و اگــر در چارچوب مولدســازی قرار گیــرد، می تواند 

چندین مدرسه جدید را نجات دهد.
فرمانــدار همــدان همچنیــن به مدرســه جنت 
اشــاره کــرد و گفــت: در همــدان زمیــن گران تــر از 
زمین این مدرسه نداریم. اگر این املاک به درستی 
مدیریت شــوند، می توانند تأثیر بســزایی در بهبود 

زیرساخت های آموزشی شهر داشته باشند.
مخفــی بــا اشــاره بــه ســابقه رئیس جمهــور در 
توســعه زیرســاخت های بهداشتی کشــور، افزود: 
زمانــی کــه رئیس جمهــور وزیــر بهداشــت بودنــد، 
خانه های بهداشــت را در کشــور راه انــدازی کردند. 
اکنــون نیز بایــد در حوزه آموزش، نهضتی مشــابه 

برای توسعه مدارس ایجاد شود.
وی همچنیــن بر ضــرورت همکاری شــرکت های 
بــزرگ اســتان و شهرســتان بــرای احــداث مدارس 
جدیــد تأکیــد کــرد و گفــت: اصــراری نداریــم که هر 
مدرســه 6 یا 10 کلاس داشــته باشــد، اما می توان 
بــا مشــارکت خیریــن و صنایع، فضاهای آموزشــی 

جدیدی را در نقاط بحرانی شهر ایجاد کرد.
فرمانــدار همــدان ســپس بــا ابــراز قدردانــی از 
حجت الاسلام والمســلمین شــعبانی موثقی جهت 
داشتن دغدغه مسکن، افزود: وقتی مردم ببینند 
مســئله و نگرانــی آن هــا نگــران مــا اســت، به حل 

مشکلات امیدوارتر می شوند.
مخفی به برگزاری نمایشــگاه بهــاره همدان نیز 
گریزی زد و یادآور شد: طبق گفته ها این نمایشگاه 
نســبت به سال های گذشته عملکرد بهتری داشته 
غ گرم با  و عرضه گوشــت قرمز منجمد و گوشت مر
قیمت مناســب، تأثیر مثبتی بر تنظیم بازار داشــته 
اســت؛ در این راســتا از معاون اقتصادی اســتاندار 
و مدیرکل تغذیه بابت مدیریت مناســب این حوزه 

قدردانی شد.
وی بــا ایــن بیــان کــه در جلســه ســتاد خدمات 
اقدامات انجام شده برای ارائه خدمات مطلوب در 

شهرســتان بررسی شد، عنوان کرد: یکی از مسائل 
مهم مطرح شــده، مدیریت منابع آبی اســتان بود. 
طبــق آمــار ارائه شــده 53 درصــد ظرفیــت ســدها 
خالی اســت و این موضــوع می تواند در فصل بهار 
بــر تأمین آب همــدان تأثیر بگذارد؛ بــا وجود ورود 
ســامانه های بارشــی، هنــوز چالش هایــی در ایــن 

زمینه وجود دارد.
ایــن مقام مســئول اضافه کرد: نیاز اســت امور 
آب با قــوت و برنامه ریزی دقیــق، مدیریت منابع را 
در اولویــت قرار دهد تا درصــورت کاهش بارندگی، 

مشکلی در تأمین آب شهر ایجاد نشود.

  افزایش اعتبارات شهرستان همدان و تأکید 
بر اجرای برنامه های توسعه ای

دبیــر کمیته برنامه ریزی شهرســتان نیــز در این 
جلســه از افزایش اعتبارات تخصیصی خبر داد و بر 

اجرای دقیق برنامه های توسعه ای تأکید کرد.
حیــدری بــا اشــاره بــه تشــکیل ســتاد تحــول و 
پیشــرفت شهرســتان به عنــوان دومیــن ســتاد در 
ســطح اســتان، اعــلام کرد کــه این ســتاد از ســال 
آینده با مدیریت فرماندار و همکاری دســتگاه های 

اجرایی فعالیت خود را آغاز می کند.
وی همچنیــن بــر لــزوم تدوین برنامــه عملیاتی 
براســاس برنامــه هفتم توســعه اســتان و کشــور 

تأکید کرد.
دبیر کمیته برنامه ریزی شهرستان با بیان اینکه 
جلســه روز سه شــنبه بــا حضــور رئیــس ســازمان 
مدیریــت و برنامه ریزی اســتان برگزار خواهد شــد، 
گفــت: در این نشســت کســری اعتبــارات هزینه ای 
و تخصیــص منابع بررســی خواهد شــد و احتمال 
دارد تخصیــص جدیدی در حوزه اعتبارات متوازن، 

استانی و نفت و گاز صورت گیرد.
ایــن  نهایــی شــدن  افــزود: درصــورت  حیــدری 
بــه  پایــان اســفندماه  تــا  اعتبــارات  تخصیص هــا، 

دستگاه ها ابلاغ خواهد شد.
وی درخصــوص وضعیــت اعتبارات شهرســتان 
اظهار کرد: در نخســتین جلســه کمیته برنامه ریزی 
283 میلیارد تومان اعتبار توزیع شــد که اکنون به 
596 میلیــارد تومان افزایش یافته اســت. تاکنون 
234 میلیــارد تومان معــادل 40 درصد این اعتبار 
تخصیــص یافته که همگی به صورت نقدی بوده و 

امسال اسناد خزانه صادر نشده است.
دبیــر کمیتــه برنامه ریــزی شهرســتان همچنین 
از ابــلاغ 228 میلیارد تومان اعتبــار جدید در حوزه 
محرومیت زدایــی خبــر داد و افــزود: از ایــن مبلــغ 
160 میلیــارد تومــان بــه آب و فاضــلاب، 10 میلیارد 
تومــان به امور عشــایری و 9.5 میلیــارد تومان به 

آبخیزداری اختصاص یافته است.
حیدری در ادامه به اعتبارات نمایندگان مجلس 
اشــاره کــرد و گفــت: اعتبــارات متــوازن همچنــان 
در ســطح هفــت درصــد باقی مانــده، امــا احتمال 
افزایــش آن وجــود دارد. همچنیــن اعتبار ورزش و 
مدارس که قبلاً 26 درصد تخصیص داشت، اکنون 

به 81 میلیارد تومان افزایش یافته است.
هشــت  اعتبــار  درصــدی   100 تخصیــص  از  وی 
میلیارد تومانی بخش معــادن و افزایش اعتبارات 

نفت و گاز از 16 به 21 درصد خبر داد.
این مقام مســئول در بخش پایانی ســخنانش 
از دســتگاه های اجرایی خواســت که شاخص های 
توزیع اعتبارات عمرانی را بررســی کنند و درصورت 
وجــود اشــکالات یا پیشــنهادات، اصلاحــات لازم را 

برای بودجه 1404 ارائه دهند.
وی همچنیــن از پیگیری هــای صورت گرفته برای 
افزایــش تخصیص اعتبــارات اســتانی و متوازن در 

هفته آینده خبر داد.

  بررســی وضعیت پروژه های ورزشــی همدان؛ 
از تخصیص اعتبارات تا چالش های تأمین مالی

رنجبر، نماینده اداره ورزش و جوانان شهرستان 
پیشــرفت های  از  جلســه  ایــن  در  نیــز  همــدان 
صورت گرفتــه در حــوزه ورزش شهرســتان خبر داد 
و بــا اشــاره به افتتــاح یک ســالن ورزشــی و اجرای 
فونداســیون مجموعــه در دســت احــداث، اعلام 
کرد: با تخصیــص 100 درصدی اعتبارات در روزهای 
پایانی ســال، روند تکمیل این پروژه ها آغاز خواهد 
شــد؛ همچنیــن در برخــی روســتاها ازجملــه ایــزد 

امواج، سالن ورزشی ارزان افتتاح شده است.
حبیــب عبدلــی، دبیــر جلســه و معــاون عمرانی 
فرمانــدار همــدان نیز با انتقــاد از رونــد تأمین اعتبار 
پروژه هــای ورزشــی، اظهــار کــرد: برخــی پروژه هــای 
روستایی روی زمین مانده و همچنان با کمبود منابع 
مواجه اند و دســتگاه اجرایی باید برنامه ریزی بهتری 

برای پرداخت مطالبات پیمانکاران داشته باشد.
مخفــی نیــز ضمــن تأکیــد بــر ضــرورت افزایش 
شــفافیت در تخصیــص اعتبــارات، گفــت: برخــی از 
پروژه ها مانند اســتخر سرپوشیده قهاوند و سالن 
مسابقات جمهوری غرب نیازمند اعتبارات بیشتری 
هســتند و تاکنون میــزان تخصیص ها کافی نبوده 

است.
رنجبــر در پاســخ بــه ایــن نقدها بــا ارائــه آمار و 
ارقــام، تصریح کــرد: تاکنــون 596 میلیــارد تومان 
اعتبــار بــه پروژه هــای ورزشــی شهرســتان همدان 
اختصــاص یافتــه و از ایــن میــزان، 234 میلیــارد 
تومان تخصیص یافتــه که همگی به صورت نقدی 

بوده است.

چمــن  زمیــن  پروژه هــای  اکنــون  افــزود:  وی 
مصنوعی قهاوند و شهدای ورزشکار قدس درحال 
تکمیــل هســتند و طرح هــای مربــوط به بهســازی 
مجموعه های ورزشی شمســی پور و انقلاب نیز در 

دستور کار قرار دارند.
این مقام مسئول همچنین به پروژه بین المللی 
ورزشــی شهرستان همدان اشــاره کرد و گفت: این 
پروژه با 15 میلیارد تومان اعتبار درحال اجرا اســت 
کــه 10 میلیارد تومــان از وزارت نفــت و پنج میلیارد 
و  اســت  شــده  دریافــت  ورزش  وزارت  از  تومــان 
تاکنون 90 درصد پیشــرفت فیزیکی داشته و تلاش 

می شود در سال آینده به بهره برداری برسد.
پایــان  در  جوانــان  و  ورزش  اداره  نماینــده 
ســخنانش با اشــاره به مصوبــات ملی و اســتانی، 
یادآور شــد: همدان توانســته در بین اســتان های 
کشور بیشــترین میزان تخصیص اعتبارات ورزشی 

را دریافت کند.
رنجبر تأکید کرد: برای اجرای پروژه های روستایی 
نیز برنامه ریزی ویژه ای شــده و با حمایت های لازم، 

این پروژه ها تکمیل خواهند شد.

  پروژه هــای راهســازی روســتاهای همدان در 
مسیر تکمیل قرار دارند

رئیــس اداره راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای 
پیشــرفت  از  ادامــه  در  نیــز  همــدان  شهرســتان 
پروژه هــای راهســازی در مناطق روســتایی خبر داد 
و تأکیــد کــرد: برخی طرح های مهم پس از ســال ها 

پیگیری، به سرانجام رسیده اند.
ابــوذر میهنــی در ایــن خصــوص گفــت: پــس از 
دو ســال پیگیری، سرانجام مشــکل مسیر روستای 
انجــلاس حــل شــده اســت. همچنیــن پــروژه راه 
روســتای آق تپه که بــرای آن نزدیک به یــک میلیارد 
تومــان اعتبار درنظر گرفته شــده بــود، به پیمانکار 
واگذار شــده و عملیات اجرایی آن از ســال آینده با 

پنج میلیارد تومان اعتبار آغاز خواهد شد.
وی همچنین به وضعیت پروژه فیروزآباد اشــاره 
کرد و متذکر شــد: برای بار دوم این پروژه در سایت 
مناقصــه قــرار گرفتــه، امــا تاکنــون هیــچ شــرکتی 
درخواســت نــداده اســت؛ امیدواریم طــی روزهای 
آینده این مشــکل حل شــود و عملیات اجرایی آن 

ادامه پیدا کند.

از  انتقــاد  و  جاده هــا  روشــنایی  مشــکلات    
کمبود امکانات

رئیــس اداره راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای 
شهرستان همدان با اشاره به اقدامات انجام شده 
در حوزه ایمن سازی و روشــنایی معابر، اظهار کرد: 
در محور رفت وبرگشت زائران امام حسین )ع(، سه 
کیلومتر روشــنایی نصب شده اســت؛ همچنین در 
جاده تهران 6 کیلومتر روشنایی تأمین شده و برای 

سال آینده نیز برنامه ریزی شده است.
در ادامه مخفی از روند تخصیص اعتبارات برای 
روشــنایی معابر اصلی همدان انتقــاد کرد و گفت: 
چندین بــار نامــه نوشــته ایم کــه روشــنایی مســیر 
میدان شــهیدهمدانی تا فرودگاه تأمین شود، اما 
هنوز هیچ اقدامی نشــده است. این درحالی بوده 
کــه در ســه شهرســتان دیگــر همین پــروژه درحال 
اجرا اســت، چرا نباید ورودی شهر همدان، پایتخت 

تاریخ و تمدن، از این امکانات بهره مند شود؟
وی همچنیــن بــه وضعیــت نامناســب امکانات 
کــرد:  و تصریــح  اشــاره  راهــداری  نیروهــای  بــرای 
راهدارخانه های اســتان شــرایط بســیار نامناسبی 
دارنــد. نیروهــای راهداری با حقوق زیــر 10 میلیون 
تومــان شــبانه روز در جاده هــا تــلاش می کنند، اما 
حتــی یــک محــل اســتراحت مناســب ندارنــد؛ این 

وضعیت قابل قبول نیست.
اعتبــارات  حــوزه  در  افــزود:  ادامــه  در  میهنــی 
تاکنــون نزدیــک بــه 19 میلیــارد تومــان تخصیــص 
یافته اســت. همچنین برای توســعه گردشگری در 
امامزاده مسلم، 15 میلیارد تومان از اعتبارات ملی 
اختصــاص داده شــده اســت؛ اما همچنــان برخی 
پروژه های مهم زیرساختی نیاز به توجه ویژه دارند.

از  قدردانــی  ضمــن  ســخنانش  پایــان  در  وی 
زحمــات نیروهــای راهداری، بر لزوم حمایت بیشــتر 
از ایــن مجموعــه تأکیــد و اعلام کرد: انتظــار داریم 
که توجه بیشــتری به حوزه راهسازی و ایمن سازی 
مســیرهای مواصلاتی شــود تا مردم از مســیرهای 

استاندارد و ایمن برخوردار شوند.

  پروژه هــای راهســازی و گردشــگری نیــاز بــه 
پیگیری جدی دارند

رئیس دفتر دکتــر حاجی بابایــی )نماینده مردم 
همدان و فامنین در مجلس( نیز با اشاره به تأخیر 
در اجــرای پروژه هــای زیرســاختی اســتان، از عــدم 
تحقــق برخــی وعده هــا و عدم تخصیــص به موقع 

اعتبارات انتقاد کرد.
پژمــان محمدی ضمــن آرزوی قبولــی طاعات و 
عبــادات، تأکید کرد: با وجــود پیگیری های متعدد، 
هنوز در برخی حوزه ها پیشــرفت محسوسی دیده 

نمی شود.
وی بــه بحث هایــی کــه اخیراً در همــدان مطرح 
شــده اشاره کرد و گفت: برخی پروژه ها با نگاه های 
سیاســی و اجتماعی مواجه شــده اند، اما در عمل 
هیــچ اتفاقی نیفتاده اســت. با وجود کســب ماده 
23 برای برخی پروژه ها، انتظار می رفت که عملیات 

اجرایــی آغاز شــود، امــا همچنان بلاتکلیــف مانده 
است.

رئیــس دفتــر دکتــر حاجی بابایــی بــا اشــاره بــه 
اعتبارات درنظر گرفته شــده برای حوزه گردشگری، 
اعلام کرد که مبلغ 15 میلیارد تومان برای توســعه 
ایــن بخــش تأمین شــده اســت، اما همچنــان نیاز 
به اقدامــات جدی تری دارد. همچنیــن برای برخی 
حوزه هــای دیگــر نیــز اعتبــارات ســه ونیم میلیــارد 
تومانــی درنظــر گرفتــه شــده کــه هنــوز تخصیص 

نیافته است.
محمــدی بــا بیــان اینکــه برخــی راه هــای اصلی 
و روســتایی دچــار مشــکلات اساســی هســتند، بر 
ضــرورت تســریع در اجــرای پروژه هــای راهســازی 

تأکید کرد.
وی افــزود: پروژه هــای راهســازی نبایــد معطل 
تصمیمات طولانی مدت بمانند، به ویژه مسیرهای 
روســتایی کــه ســال ها اســت نیازمنــد بهســازی و 

آسفالت هستند.
رئیــس دفتــر دکتــر حاجی بابایــی همچنیــن بــه 
مشــکلات تصادفات جــاده ای اشــاره و اظهار کرد: 
برخــی نقــاط حادثه خیــز ماننــد مســیر ســولان به 
حیــدره بایــد هرچــه ســریع تر اصــلاح شــوند. او از 
فرماندار و مدیران اســتان خواســت کــه با برگزاری 
یک کمیســیون ویژه، این مشــکلات را بررسی کرده 

و برای حل آن ها تصمیم گیری کنند.
توســعه  اهمیــت  بــه  ادامــه  در  محمــدی 
زیرســاخت های گردشــگری پرداخــت و اعــلام کرد: 
برخــی محورهــای گردشــگری اســتان دارای ردیف 
ملــی هســتند، امــا اجــرای آن هــا بــا کُنــدی پیــش 

می رود.
برگــزاری  خواســتار  ســخنانش  پایــان  در  وی 
پروژه هــای  بــرای تعییــن تکلیــف  جلســه ای ویــژه 
گردشگری شــد و ابراز امیدواری کرد با پیگیری های 
مســتمر، عملیــات اجرایی آن هــا هرچــه زودتر آغاز 

شود.

  افزایــش 38.5 درصــدی اعتبارات نوســازی 
مدارس در سال 1403

مدیــرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز مــدارس 
اســتان همــدان نیــز در جلســه از افزایــش 38.5 
درصدی اعتبارات این حوزه در سال 1403 خبر داد 
و بر لزوم همکاری بیشتر برای تأمین زیرساخت های 

آموزشی تأکید کرد.
جمعیــت  بــه  اشــاره  بــا  شــیرازیانی  حمیــد 
دانش آمــوزی شهرســتان همــدان، اعلام کــرد: در 
این منطقه 444 مدرسه دولتی و 162 مدرسه غیر 
دولتی فعال هســتند؛ تعــداد کلاس های درس در 
سطح شهرستان به سه هزار و 612 مورد می رسد.

وی افــزود: میــزان اعتبــارات دریافتــی از منابــع 
اســتانی در ســال 1402، حدود 280 میلیارد تومان 
بوده که 61 درصد آن محقق شــده است. این رقم 
در ســال 1403 به 38.5 درصد افزایش یافته و به 
735 میلیــارد تومان رســیده اســت. از منابع ملی 
نیز در ســال 1402، 80 میلیارد و 100 میلیون تومان 
اعتبــار دریافــت شــد که این رقــم تاکنون در ســال 
1403 به 24 میلیارد و 300 میلیون تومان رســیده 

است و انتظار می رود افزایش یابد.
مدیــرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز مــدارس 
اســتان همدان در ادامــه از اقدامات صورت گرفته 
در حوزه تأمیــن تجهیزات مدارس خبر داد و گفت: 
اعتبــارات ملــی بــرای بازســازی و بهســازی مدارس 
همچنان درحال رشــد اســت؛ در دو ســال گذشته 
مجموع اعتبارات دریافتــی به 245 میلیارد تومان 
رســیده که زمینه ســاز اجرای پروژه های عمرانی در 

شهرستان شده است.
گــزارش  براســاس  کــرد:  یــادآوری  شــیرازیانی 
ارائه شــده، هم اکنــون 55 پروژه ملــی و 35 پروژه 
مهم تریــن  از  دارد.  قــرار  کار  دســتور  در  اســتانی 
ایــن پروژه ها، احــداث مرکز شــهیدمقصودی برای 
دانشــگاه فرهنگیان اســت که با پیشــرفت فیزیکی 
بــه  آینــده  مــاه  دو  یکــی  در  درصــد،   90 از  بیــش 

بهره برداری خواهد رسید.
وی ادامــه داد: همچنیــن در حــوزه مشــارکت 
خیریــن، 23 پــروژه با زیربنــای 23 هــزار متر مربع 
و شــامل 16 کلاس درحــال اجــرا اســت. علاوه بــر 
اعتبــارات دولتی، منابع دیگری از محل مســئولیت 
اجتماعی شرکت های نفتی، بانک ها و سایر نهادها 
تأمیــن شــده اســت؛ در دو ســال اخیــر حــدود 20 
میلیــارد تومان از این محــل اختصاص یافته که 10 
میلیارد تومان آن برای توسعه دانشگاه فرهنگیان 

صرف شده است.
مدیــرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز مــدارس 
اســتان همــدان تأکیــد کــرد: تاکنــون 29 میلیــارد 
تومان تعهد مالی ایجاد شده و بنیاد مستضعفان 
نیــز 10 میلیــارد و 200 میلیون تومــان در پروژه های 

آموزشی شهرستان مشارکت داشته است.
شیرازیانی ابراز امیدواری کرد: با تأمین اعتبارات 
لازم، رونــد نوســازی و تجهیــز مــدارس بــا ســرعت 

بیشتری ادامه پیدا کند.

  بیــش از 98 درصــد مــدارس از بخاری هــای 
نفتی حذف شدند

افزایــش تعهــدات خیریــن مدرسه ســاز  از  وی 
و روند رو به رشــد نوســازی و بهســازی مدارس در 
اســتان خبــر داد و گفــت: فعالیــت مجمــع خیرین 

آن  از  و  شــده  آغــاز   1377 ســال  از  مدرسه ســاز 
زمــان تاکنــون، 699 میلیارد تومان تعهد از ســوی 
خیرین ایجاد شده که 518 میلیارد تومان آن برای 
تکمیل پروژه های نیمه تمام هزینه شــده است. در 
ایــن مــدت 431 پروژه با زیربنای بیــش از 300 هزار 
متــر مربع و یک هــزار و 642 کلاس درس تکمیل و 

بهره برداری شده است.
شیرازیانی اعلام کرد: در جشنواره بیست وسوم 
74 میلیارد تومان، در جشنواره بیست وچهارم 90 
میلیــارد تومان و در جشــنواره بیســت وپنجم 147 
میلیارد تومان تعهد ایجاد شــده است؛ پیش بینی 
می شــود این رقم در ســال آینــده بــه 200 میلیارد 

تومان برسد.
از  بــه حــذف بخاری هــای نفتــی  بــا اشــاره  وی 
مــدارس اســتان، اضافه کــرد: درحــال حاضر بیش 
از 98 درصــد مــدارس اســتان از بخاری هــای نفتی 
پاک ســازی شــده اند و تنهــا تعــدادی از مــدارس از 
بخاری های گازســوز استاندارد اســتفاده می کنند. 
در ســال 1403 ســهم شهرســتان همدان از اعتبار 
و  بــوده  تومــان  میلیــارد   12.5 استانداردســازی 
درمجمــوع، 62 میلیارد و 300 میلیون تومان برای 

این امر دریافت شده است.
مدیــرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز مــدارس 
میلیــون   900 و  میلیــارد   9 اختصــاص  از  اســتان 
تومان از محل 27 درصد ارزش افزوده برای سرانه 
تعمیرات ورزشــی و آموزشــی خبــر داد و بیان کرد: 
یــک میلیــارد و 500 میلیــون تومــان اعتبــار بــرای 
تجهیز فضاهای ورزشــی شهرستان تأمین شده که 
به گفته مسئولان، این رقم به طور کامل تخصیص 

یافته است.
شــیرازیانی خاطرنشــان کرد: در ســطح اســتان 
43 پــروژه ردیــف اســتانی بــا اعتبــار 73 میلیارد و 
500 میلیــون تومان درحال اجرا اســت که تاکنون 
9 میلیارد و 900 میلیون تومان آن تخصیص یافته 
اســت. برخی از پروژه های مهم عبارت اند از مدرسه 
شــهرک شهیدبهشــتی کــه بخشــی از اعتبــارات آن 
تأمین شــده، امــا برای تکمیــل آن بــه منابع مالی 
خیــری  کلاســه   12 مدرســه  اســت.  نیــاز  بیشــتری 
اشــکانیانی که توسط یک خیر مقیم خارج از کشور 
تأمیــن اعتبار شــده و روند اجرایــی آن ادامه دارد. 
مدرســه اســتقلال با زیربنــای چهار هــزار و 200 متر 
مربــع که مراحل احــداث آن به پایان رســیده و در 
انتظار تأمین اعتبار برای تجهیز اســت. مدرسه ابن  
ســینا در شــهرک امیرالمؤمنین که سال گذشته با 
حضور وزیــر آموزش وپرورش کلنگ زنی شــد و نیاز 

به تأمین اعتبار بیشتر دارد.
وی در پایان سخنانش تأکید کرد: با تأمین منابع 
مورد نیاز، روند توسعه فضاهای آموزشی و ورزشی 
ســرعت خواهد گرفــت و انتظار می رود کــه تا پایان 
سال جاری، چندین پروژه مهم به بهره برداری برسد.

  لزوم تأمین اعتبارات مالی و همکاری بانک ها 
برای تکمیل پروژه های زیرساختی همدان

مدیر طرح های شــرکت ســاخت و توسعه نیز با 
اشــاره به پیشــرفت پروژه های زیرســاختی، بر لزوم 
همکاری دســتگاه های مختلف بــرای تأمین منابع 

مالی و تکمیل طرح ها تأکید کرد.
ســیدمحمود زمانی سپس با اشاره به ایستگاه 
راه آهــن همدان که در روزهای آینده با حضور وزیر 
راه و شهرسازی افتتاح می شود، گفت: ما با حضور 
مــردم اهــداف مهمی را در پــروژه دنبــال می کنیم؛ 
با این حــال در برخــی بخش ها همچنان مشــکلاتی 

مانند تأمین آب و مسائل مخابراتی داریم.
وی بــا اشــاره بــه ایمن ســازی مســیرها در ایــن 
بخــش، افــزود: تمــام علائــم ایمنــی در مســیرها 
نصــب شــده و پلیس نیز آن ها را تأیید کرده اســت. 
با این حــال برخــی موانــع ماننــد انســداد میــدان 
همچنان وجود دارد که نیازمند هماهنگی اســت؛ 
ایــن میــدان باید به درســتی کنترل و اتصــال آن به 

مسیر اصلی برقرار شود.
زمانــی همچنیــن از مشــکلات مالــی و تأخیر در 
تخصیص اعتبارات ســخن گفــت و اظهار کرد: برای 
برخــی پروژه هــا ماننــد روشــنایی مســیرها، چهــار 
میلیــارد تومان اعتبــار درنظر گرفته شــده که مقرر 
شــده آقای ســهرابی این مبلغ را تا روز یکشــنبه به 
اداره برق ارســال کند. همچنین 50 میلیون تومان 
از ایــن مبلغ تخصیص یافتــه و 127 میلیارد تومان 
در محــور مــورد نظر هنوز جذب نشــده اســت؛ ما 

همچنان پیگیر تأمین این اعتبارات هستیم.
مدیر حوزه طرح های شــرکت ســاخت و توسعه 
بر لــزوم همکاری بانک هــا برای تأمیــن منابع مالی 
تأکیــد کــرد و یادآور شــد: باید از ظرفیــت بانک ها و 
ســایر نهادهای مالی برای تأمین هزینه ها استفاده 
کنیــم؛ اگر بانک ها پای کار نیایند، تکمیل پروژه ها با 

مشکل مواجه خواهد شد.
وی با اشاره به اهمیت این مسیر در سطح ملی، 
افزود: این پروژه نه تنها برای اســتان، بلکه برای کل 
کشــور اهمیت دارد؛ چراکه مســیر تردد سه استان 
بزرگ کردســتان، کرمانشاه و ایلام است که بیش از 

100 شهرستان از این مسیر استفاده می کنند.
زمانــی تصریح کــرد: متأســفانه برخــی پروژه ها 
ســال ها بلاتکلیــف مانده انــد. باید در جلســه ای با 
حضور فرماندار و ســایر مسئولان، تکلیف پروژه ها 
را مشــخص کنیم و در حــوزه آموزش نیز اقداماتی 

انجام دهیم.


